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درمکتب امام

دنیا بر ما تنگ نخواهد شد
اداره كنندگان كاخ ســفيد بايد بدانند كه دنيا عوض شــده است، و قدرت هاى 

شــيطانى از حربه هاى استعمارى كهنه و نو خلع سلاح شده اند. كارگزاران سياست 

آمريكا بايد طرز تفكر و سياســت هاى خود را تغيير دهند و گمان نكنند اداره كل 

جهان در دست آنهاست، و همه كشورها چشم و گوش بسته در اختيار آنان هستند. 

بايد توجه كنند كه قطع رابطه و تحريم اقتصادى و ليست هاى دروغين آنها دنيا را 

بر كشورى تنگ نخواهد كرد.
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دلیل انتقاد از دولت
حسادت به دستاوردهای آن است!
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سرویس سیاسی ـ
مخالفان دولت به خاطر حسادتشان به دستاوردهای دولت به برجام حمله می کنند! اصلاح طلبان اعتراض هایشان را 
همیشه توأم با عقلانیت و هدفمندی انجام داده و از خشونت پرهیز می کرده اند! و عبور از روحانی محتمل است! از جمله 

مطالب دیروز زنجیره ای ها بود.
مدعیان اصلاحات و غربگرایان ناکام و فرورفته در باتلاق برجام شلیک به منتقدان را مرهمی برای خود قرار داده اند. 
آنها تیتر »صبح بدون تحریم« و »فروپاشی سازمان تحریم ها« را زدند و خسارت محض برجام را که یک حساب بانکی هم 

برای ایران در انگلیس باز نکرد، به عنوان نسخه معجزه آسا غالب کردند.

شلیک به منتقدان؛ مرهمی برای غربگرایان ناکام و فرو رفته در باتلاق برجام
روزنامه ایران دیروز در گفت وگویی نوشت: »برجام یک شاهکار بود. یک شاهکار دیپلماتیک برای ایران که نه در گذشته 
ســابقه دارد و نه در آینده نزدیک می توان چنین دســتاوردی را پیش بینی کرد. کسانی که این حرف ها را از سر امنیت و 
شکم سیری می زنند، یادشان رفته »برجام« در شرایطی به نتیجه رسید و توافق هسته ای زمانی امضا شد که تولید و فروش 
نفت ایران به حداقل رسیده بود و کم کم ایران را به سمت سناریوی »نفت در برابر غذا« می بردند. شرایط بحرانی آن زمان 
موجب شــد رهبر معظم انقلاب تصمیم به »نرمش قهرمانانه« بگیرند و اجازه دهند با آمریکا به منظور ایجاد یک توافق، 
مذاکره شود. حداکثر چیزهایی که یک دولت می توانست در توافق با کشورهای بزرگ 1+5 به دست بیاورد، در »برجام« به 
دست آمد. کسانی که دم از باخت می زنند و مدعی می شوند که دولت روحانی امتیاز داد و امتیاز نگرفت، هنرشان این بود 
که سال های سال مذاکرات هسته ای بدون دستاورد انجام دادند که به صدور قطعنامه ها و تحریم های شدیدتر می انجامید.«

ایران مدعی شــد: »مخالفان دولت، به خاطر حسادتشان به دستاوردهای دولت، به »برجام« حمله می کنند. اگر آنها 
خودشان می توانستند برجامی با چند پله پایین تر امضا کنند، می کردند. اما چون هنرش را نداشتند، نتوانستند توفیق دولت 
روحانی را تحمل کنند و لذا تخطئه می کنند. تخطئه کردنشان هم به خاطر ایران نیست، به خاطر اسلام نیست، به خاطر 
مردم نیست. به خاطر این است که خودشان نتوانستند و توفیقی نداشتند. مبنای مخالف خوانی هایشان این است که »چرا 
من نتوانستم؟«، »چرا دولتی که ما با آن مخالفیم، توانست چنین دستاوردی داشته باشد؟« چون هنرش را نداشتند، مدام 
بر این طبل کوبیدند که »ما خیلی در برجام به آمریکا امتیاز داده ایم و بر این اســاس ادعا می کردند که آمریکا هرگز از 

برجام خارج نمی شود.«
کدام برجام؟ همان برجامی که قرار بود تحریم ها را بردارد اما عراقچی گفت »ایران برجام را داستانی موفق نمی داند 
چراکه ایران از آن بهره مند نشده و تحریم ها برداشته نشده است«؟ و افزود که »برجام برای ایران موفق نبوده است؛ حتی 
متن و کلمات برجام نقض شــده اند«؟ همان برجامی که منتقدان گفتند کلید حل مشکلات کشور دست دشمن نیست 
و ظریف می گوید »ما هنوز نمی توانیم در انگلیس یک حساب بانکی باز کنیم«؟ همان برجامی که سیف رئیس کل بانک 
مرکزی گفت دســتاورد آن تقریبا هیچ بوده؟ یا همان برجامی که رئیس جمهور راه طی شــده در رسیدن آن ـ مذاکره با 

آمریکا ـ را دیوانگی خواند؟
از کدام دستاورد حرف می زنید که حسادت منتقدان دولت به آنها سبب مخالفتشان با برجام شده؟ حقوق های نجومی؟ 
قراردادهای محرمانه ؟ رکود؟ گرانی؟ تورم؟ بیکاری؟ تعطیلی کارخانه ها و بنگاه های تولیدی؟ حاشیه سازی؟ کاهش ارزش 

پول ملی؟ بحران های ارزی؟... اصلا محملی برای حسادت می توان در نظر گرفت؟

کدام خواست رهبری؟!
مصاحبه شونده می گوید: »شرایط بحرانی آن زمان موجب شد رهبر معظم انقلاب تصمیم به »نرمش قهرمانانه« بگیرند 
و اجازه دهند با آمریکا به منظور ایجاد یک توافق، مذاکره شود.«رهبر معظم انقلاب بنا بر اصرار دولت با مذاکره موافقت کردند 
اما تصریح فرمودند که »به مذاکره خوشبین نیستم.« و خط قرمزهایی را تعیین کردند که از آنها عبور شد و برای برجام 
29 شرط تعیین شد که دولت بدان عمل نکرد. خط قرمزها را زیر پا گذاشتند، امتیازات نقد دادند وعده های نسیه گرفتند، 
تضمین هم نگرفتند، از نقض کنندگان شکایتی داشته باشیم به نتیجه نمی رسیم، به شروط رهبری، مجلس و شورای عالی 
امنیت ملی عمل نکردند، همزمان مدعیان اصلاحات و حامیان دولت گلوپاره هم می کنند که برجام خواست رهبری بوده است!
مدعی اســت: »خودشان نتوانستند و توفیقی نداشتند.« دســتاورد تیم مذاکره کننده قبلی، استقامت بر داشته های 
گران بها و ارزشــمند هســته ای بود که برگ برنده و موضوع معامله تیم مذاکره کننده دولت روحانی با غرب قرار گرفت و 

قربانی دیپلماسی منفعلانه شد.

نفت در برابر کالا
می گوید: »... کم کم ایران را به سمت سناریوی »نفت در برابر غذا« می بردند.« پول حاصل از فروش نفت، اکنون هم 
وارد کشور نمی شود. از لابه لای گفته ها و اشارات مقامات دولت به دست می آید که اکنون دولت در ازای فروش نفت باید 

از کشورهای دیگر کالا وارد کند.
راهکار دولت برای حل معضلات و مشکلات فقط رفع تحریم ها با مذاکره و دستیابی به توافق هسته ای بود. روحانی 
می گفت »تحریم های ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید. تا مسئله محیط زیست حل شود. تا اشتغال جوانان حل شود. تا 
صنعت جامعه حل شود. تا آب خوردن مردم حل شود. تا منابع آبی زیاد شود. تا بانک های ما احیا شود.« راهی که طی شد و 
نتیجه اش افزایش تحریم ها، زیاده خواهی ها و مداخله جویی های حریف و تعمیق مشکلات اقتصادی و معضلات معیشتی مردم 
بود. ناگفته پیداست، این جزع و فزع ها و متهم کردن منتقدانی که پیش  بینی هایشان از بدعهدی طرف غربی و آمریکایی 

درست از آب درآمد، البته همه به دلیل خسارت محض برجام و عقیم ماندن راهکار دولت برای گشایش اقتصادی است. 
می گوید: »مدام بر این طبل کوبیدند که »ما خیلی در برجام به آمریکا امتیاز داده ایم و بر این اساس ادعا می کردند که 
آمریکا هرگز از برجام خارج نمی شود.« اتفاقا اکنون هم که ترامپ تیر خلاص را به برجام زده به این دلیل است که امتیازات 
بیشتری از ایران بگیرد. به همین خاطر بود که اروپا می خواست با فشار بر ایران برای محدود کردن توان موشکی و نفوذ 

منطقه ای، ترامپ را برای ماندن در برجام راضی کند.

به تعطیلی صنعت هسته ای قانع نیستند!
مصاحبه شونده چند روز پیش طی یادداشتی در همین روزنامه تصریح کرده بود که »باید به برجام بزرگ برسیم«! 
خائنان وطن فروش به تعطیلی صنعت هســته ای قانع نیســتند؛ باید بنیه دفاعی و نقش آفرینی منطقه ای کشــور را هم 
بفروشند تا کشور را دو دستی تحویل اربابان غربی شان بدهند. چنین یاوه گویی هایی از این عناصر فاسق و معاند متظاهر 

به اصلاح طلبی عجیب نیست.
در بخش دیگری از این مصاحبه آمده اســت: »اصلاح طلبان اعتراض هایشان را همیشه توأم با عقلانیت و هدفمندی 

انجام داده و از خشونت پرهیز می کرده اند.«
دقیقا! آشــوبگری، تخریب اموال عمومی، زدن تهمت تقلب به نظام، قداره کشــی، اهانت به مقدســات و دادن گرای 

تحریم های فلج کننده به دشمن، در فتنه های 78 و 88 کار پلنگ صورتی بود!

پیشنهادهایی که نامی از اقتصاد در میان آنها نیست!
روزنامه زنجیره ای شرق در سرمقاله شماره دیروز خود به مشکلات پیش روی روحانی پس از خروج ترامپ از برجام اشاره 

و پیشنهادهایی را درباره خروج از بن بست پیش آمده برای دولت مطرح ساخت.
در بخشــی از این یادداشــت آمده است: »تنها راه باقی مانده برای روحانی مذاکره و چانه زنی با اروپا و دیگر کشورهای 
جهانی است تا اجماعی علیه ترامپ به  دست آورد که می توان روی کارآمدنش را با نظریه کیفر توجیه کرد. نظریه کیفر، 
خاصیت آن را دارد که خشم اروپا را برانگیزد. نظریه ای که درصدد است با سنگین کردن کیفر در کفه ترازو، در مواجهه با 

کشور هایی که در قاعده نظم آمریکایی نمی گنجند، با مجازات آنان را وادار به اطاعت کند.«
در ادامه این یادداشت تصریح شده است: »سخنان چندی پیش حسن روحانی درباره ترامپ هراسی نشان داد او نیز می داند 

از این نکته باید از سوی تیم مذاکره کننده اش بهره ببرد، تا حداقل اجماعی سیاسی در جهان علیه آمریکا به وجود آورد.«
نویسنده افزوده است: »این همه ماجرا نیست و قطعا این تاکتیک ها برای پیروزی کفایت نمی کند. دولت روحانی برای 
پیروزی در داخل و خارج باید دست به تغییرات جدی بزند. احیای دوباره جامعه سیاسی و به  تبع آن جامعه مدنی ایران 
ضرورتی جدی دارد. تاریخ سیاســی بعد از انقلاب نشــان داده است تعلل در تصمیم گیری، نتیجه مثبتی در پی نخواهد 
داشت. تحولات در خاورمیانه و جهان چنان بر سیاست داخلی ایران اثرگذارند که هر تصمیم درستی باید به سرعت تبیین 
و شجاعانه اجرا شود. آنچه همه را نگران کرده این است که تعلل  دولت روحانی در سطح داخلی زمینه لازم برای برآمدن 
دولت های »کلونی« دیگر را دوباره فراهم آورد. گیرم این دولت های برکشیده، این بار از طرز و جنس دیگری برخوردار باشند.«
درباره این یادداشت شرق نکاتی را باید خاطرنشان ساخت؛ نخست آنکه اگر مدعیان اصلاحات در سیاست داخلی با ایجاد 
و دامن زدن به خطر احتمالی جنگ در صورت پیروزی رقیب توانستند پیروزی ناپلئونی را کسب کنند، در عرصه سیاست 
خارجی این شیوه جواب نمی دهد و اروپا به اذعان روزنامه های زنجیره ای منافع بی شمار مادی خود را در تجارت با آمریکا رها 
نمی کند که برجام مرده را بچسبد. نکته دوم اینکه مدعیان اصلاحات در پیشنهادهای خود به دولت روحانی هیچ سخنی از 
اقتصاد ضعیف و لزوم پرداختن به تقویت آن نمی گویند؛ این همان دردی است که دولت یازدهم و دوازدهم گرفتار آن است.
دولت به جای آنکه اقتصاد مقاومتی را پیشه ساخته و مشکلات را از درون حل کند، همه تخم مرغ ها را در سبد برجام 
و ایجاد حاشیه های سیاسی برای فرار از پاسخگویی به مردم و منتقدین چیده است. این راه به حل مشکلات ختم نمی شود.

عبور از روحانی محتمل است!
روزنامه اعتماد مصاحبه ای را با سعید حجاریان ترتیب داده و آن را در شماره دیروزش منتشر کرده است. آنچه در این 

مصاحبه حائز اهمیت است، استفاده مکرر از روش نخ نما شده ای برای شانه خالی کردن از پاسخگویی است.
این حامی دولت در بخشی از مصاحبه خود پروژه »عبور از روحانی« را محتمل دانسته و گفته است: »در میان احزاب و 
چهره ها نیز عبور از روحاني محتمل است؛ چرا که هر یک از متحدان امروزین وي تئوري بقاي خاص خود را دارند و ممکن 
است در یک نقطه عطف به موضع عدم دفاع برسند. بنابراین بعید نیست در بزنگاه، روحاني بماند و یکي دو حزب اصلاح طلب!...«
در این باره لازم به یادآوری است که پیش از این نیز موضوع عبور از روحانی توسط اشخاص دیگری در جناح موسوم 
به اصلاح طلب مطرح شده و کیهان نیز به تبع آنها به ذکر این خبر پرداخته بود اما ماجرا وقتی جالب شد که برخی دیگر از 
مدعیان اصلاحات گفتند که این موضوع توسط کیهان و با هدف ایجاد انشقاق مطرح شده است. اکنون نیز بر این موضوع تاکید 
می کینم که عبور از روحانی را شخصی که ملقب به تئوریسین اصلاح طلبان است مطرح کرده و کیهان آن را نقل کرده است.
در جایی دیگر از این گفت وگو مصاحبه شونده پیرامون موضوعات »اقتصاد، سیاست خارجي و سیاست داخلي« گفته 
است: »در سه حوزه مذکور، انتقادات جدي مطرح است اما همه این انتقادات متوجه دولت و رییس جمهور نیست. در واقع، 
اهرم هاي قدرتي در ساختار سیاسي ما فعال هستند که ابتکار عمل را از دولت گرفته اند و نه تنها پاسخگوي عملکردشان 
نیستند بلکه همواره در مقام منتقد قوه مجریه ظاهر مي شوند. روحاني به چنین وضعیتي واقف است و هر از چندي در 

سخنراني هایش پالس هاي انتقادي مي فرستد و مي گوید دولت در بعضي تصمیم گیري ها دخیل نیست.«
متاسفانه در دولت یازدهم و دوازدهم با انواع فرافکنی روبرو شده ایم. قسمی از فرافکنی که البته در دولت اصلاحات 
نیز سابقه داشته همین است که دولت و حامیانش به آن متوسل می شوند بدین ترتیب که ما خواستیم مشکلات را برطرف 

کنیم اما نگذاشتند!
این نوع فرافکنی نخ نما شده دیگر امروزه کارایی ندارد. برای نمونه به موضوع مسکن توجه کنید. دولت تدبیر و امید 
پروژه های خانه ســازی را لغو کرد. اما در طول 4ســال نخست هیچ برنامه جایگزینی نداشت. البته وزیر راه و شهرسازی از 
چیزی خیالی با عنوان »مســکن اجتماعی« نام برده بود اما هیچ اقدامی در این باره در 4ســال نخست این دولت صورت 
نگرفت. تا اینکه در آغاز دور دوم دولت تدبیر و امید، روحانی از پروژه ای برای مسکن با عنوان »مسکن امید« نام برد. این 
پروژه نیز فعلا در حد حرف است اما در کل تا اینجای کار دولت تدبیر و امید 5 سال که فرصت کمی نیست را از دست 
داد. حال حامیان دولت و دولتمردان در مقولاتی این چنین دیگران را مقصر جلوه می دهند غافل از اینکه خود برنامه ای 

نداشتند و از آن مهم تر عزمی برای رفع مشکلات.

تهیهکالایابدی
درماهمبارکرمضان

 این حرفي اســت که ما هر روز باید بگوییم نه اینکه ماهي یک بار یا هفته اي 
یک بار، هر روز باید بگوییم؛ انسان، مرگ را مي میراند نه اینکه بمیرد. ما یک دشمن 
داریم به نام مرگ و از مرگ سنگین تر،دشمن دیگری نداریم، آیا در مصاف با مرگ، ما 
پیروزیم یا مرگ؟ آنها که با حس و تجربه، معرفت شناسي شان را سامان مي بخشند و 
دیگر هیچ، خیال مي کنند مُردن یعني پوسیدن و انسان در مصاف با مرگ شکست 
مي خــورد و مي میرد اما آنها که با معارف تجریــدي و عقلي و قرآني تماس دارند 
مي دانند انســان در مصاف با مرگ، مرگ را مي میراند. این در قرآن کریم است که 
فرمود: )کُلُّ نفَْسٍ ذَائقَِهًْ المَْوْتِ()1( هر کســي مرگ را مي چشد نه اینکه مرگ، او را 
بچشد قرآن که نفرمود:»کلّ نفس یذوقها الموت« هر کسي را مرگ مي چشد، فرمود 
هر کســي مرگ را مي چشــد و روشن است هر ذائقي مذوق را هضم مي کند؛ شما 
یک لیوان آبي را که نوشــیدید، شــما آن را هضم مي کنید نه او شما را، ما مرگ را 
مي چشیم و هضم مي  کنیم و مچاله مي کنیم و دور مي اندازیم؛ هستیم که هستیم، 
وارد صحنه برزخ مي شــویم، دیگر مرگ نیست وارد صحنه قیامت مي شویم، دیگر 
مرگ نیست، وارد بهشت مي شویم، دیگر مرگ نیست؛ ماییم که مرگ را مي میرانیم، 
ماییم که ابدي هســتیم؛ اگر ماییم که ابدي هستیم، پس خودمان را دریابیم، باید 
ره توشــه ابدي داشته باشیم، براي تأمین این ره توشه ابدي فرمودند که زمان هاي 
مناسبي، زمین هاي مناسبي هست، بهترین زمان که خدا شما را دعوت ویژه کرده 

است ماه مبارك رمضان است.
اگر ـ ان شاءالله ـ توفیقي داده شد، سحرهای این ماه مبارك را دریابیم، روزه هاي 
روزهای آن را دریابیم، حالا آن بحث هاي کمک به نیازمندان یک مطلب است، گذشت 
از لغزش هاي دیگران یک مطلب اســت، صِله رَحِم یک مطلب است، فضیلت افطار 
دادن یک مطلب است، گرسنه ها را سیر کردن یک مطلب است، حقوق دیگران را 
به آنها تأدیه کردن یک مطلب است. فرمود این ماه، ماهي است که انسان به مهماني 
خداي سبحان دعوت مي شود، خداي سبحان اسماي حُسناي خود را روزي مي کند، 

چیزي را که خدا عطا مي کند چیزي است که ماندني باشد نه چیزي که رفتني.
یکسان بودن ارزش طلا و نقره در نزد علی)ع(

وقتي کل خاورمیانه در اختیار وجود مبارك حضرت امیر)ع( بود و همه اموال 
ایران و روم به حجاز رفته بود، وجود مبارك حضرت امیر حاکم مطلق این سرمایه هاي 
سنگین دو امپراطوري بود، آنچه هم در حجاز بود، در اختیار حکومت حضرت امیر 
بود. شخص نیازمند آبرومندي به حضرت مراجعه کرد که وضع مالي ام این طور شد 
و حضرت تحقیق کرد و دید او استحقاق کمک قابل توجّهي دارد، به مسئول امور 
مالي فرمود: هزار واحد به او بده، این مسئول عرض کرد: هزار واحد طلا یا نقره ؟ آن 
روز که اوراق بهادار و سکه نبود، آن روز همین شمش طلا و نقره را مي بردند، کسي 
گوشت مي خواست، نان مي خواست، پارچه مي خواست یک مقدار شمش طلا داشت، 
چند مثقال از آن مي گرفتند و کالا مي خریدند، بعد در زمان وجود مبارك امام باقر)ع( 
به راهنمایي آن حضرت، عمر بن  عبدالعزیز سکّه ضرب کرد، البته ایران و روم سکه 
داشت ولي در اسلام سکه از زمان وجود مبارك امام باقر طبق رهنمود آن حضرت 
رواج یافت. وقتي مأمور امور مالي حضرت عرض کرد شــما که فرمودید هزار واحد 
به او بدهم هزار واحد طلا یا هزار واحد نقره؟ فرمود: »کلاهما عندي حجران فاعط 
الاعرابی انفعهما له«)2( فرمود هر دو نزد علي سنگ است، یکي سنگ زرد است، یکي 
سنگ سفید. حضرت اغراق نفرمود چون طلا غیر از سنگ چیز دیگري نیست. ما 
اگر واقعاً این را باور کردیم و فهمیدیم که یک دشمن داریم و آن مرگ است و در 
مصاف با مرگ، ما پیروزیم؛ اگر ما پیروزیم و ما مرگ را مي میرانیم، ما یک موجود 
ابدي هســتیم، یک ره توشه ابدي مي خواهیم؛ همه زمان ها براي تأمین آن ره توشه 
ابدي خوب اســت مخصوصاً ماه مبارك رمضان. پیامبرفرمود: فضایل فراواني براي 
این ماه هست نمازش چنین، روزه اش چنان، دعایش چنان، صدقه اش چنان، صِله 
رَحِم شــان چنان، اینها را ذکر فرمود، بعد در آخر هم مقداري اشــک ریخت. وجود 
مبارك حضرت امیــر عرض کرد: چرا گریه مي کنید؟ فرمود در همین ماه مبارك 
رمضان شــما را در مســجد در حال نماز شهید مي کنند؛ دیگر حضرت امیر عرض 
نکرد که مثلًا من چگونه صبر بکنم، عرض کرد : یا رسول الله آن وقتي که مرا شهید 
مي کنند دینم سالم است یا نه؟ یعني با این مکتب مي روم یا نه، با این دین مي روم 

یا نه: »افي سلامة مِن دیني« فرمود آری.)3(
نقش و جایگاه عقل برای انسان

در این ماه مبارك هر کدام ازما باید حســابي با خدایمان داشــته باشــیم، ما 
باید باور کنیم که فرشــته مي شویم، این حرف، حرف شاعرانه سنایي نیست، اینها 
حکمــاي بزرگند، مي بینید اینها کســاني اند که علم و دانــش و فضیلت و عقل و 
حکمت و فلسفه و اینها را دارا شدند، بعد مي گویند اینها ابزاري است براي خود ما؛ 
ما وقتي مي خواهیم دیدِ جهاني داشته باشیم، حق نداریم عقلمان را در برابر وحي 
قرار بدهیم، عقل در برابر نقل است نه در برابر وحي؛ مي بینید از آن حرف هاي بلند 

جناب سنایي این است مي گوید:
مصطفي اندر جهان آنگه کسي گوید که عقل*** آفتاب اندر فلک آنگه کسي 

گوید سها)4(
با بودنِ پیامبر، کسي در جهان، اسمِ عقل را نمي برد، با بودن آفتاب، کسي اسم 
ستاره سها را نمي برد.ستاره سها یک ستاره ضعیف و کم نور است که قبلًا براي اینکه 
معلوم بشود که چشم شخص، دیدش درست است یا نه، اگر آن شخص مي توانست 
ستاره سها را ببیند مي گفتند قدرت دیدش مثلًا تا حدودي رضایت بخش است؛حرف 
سنایي این است که انسان با داشتن آفتاب اسم ستاره سها را نمي برد، با بودنِ پیامبر، 
اســم عقل را نمي برد. عقل چراغي اســت در برابر نقل نه عقل در برابر وحي. عقل 
مي گوید من وحي، لازم دارم، وحي براي من ضروري است، راهنما مي خواهم، من 
نمي دانم از کجا آمدم، به کجا مي روم، ره توشه ام چیست، با چه کسي باید سفر کنم، 
با چه چیزي باید ســفر کنم، من چه مي دانم؛ من را آوردند اینجا بعد هم مي برند؛ 
ایــن را عقل کاملًا مي فهمــد ومي گوید نه مي دانم از کجا آمدم، نه مي دانم به کجا 

مي روم، فقط مي دانم خبري هست؛ به قول حافظ:
کس ندانست که منزلگه مقصود کجاست *** آنقدر هست که بانگ جرسي 

مي آید)5(
قبلًا که قافله حرکت مي کرد زنگِ گردن شــترها به گوش عده اي مي رســید، 
حرف حافظ این اســت که ما نمي دانیم اینها از کجا آمدند و به کجا دارند مي روند 

ولي صداي زنگ قافله به گوش ما مي رسد
یک عدّه گوششان را بسته اند و صداي زنگ گردنِ شتر قافله را نمي شنوند، 
این ندای»بلند بگو لا اله الاّ الله« که مي گویند همین است، این را نمي شنوند، ولي 
یک عده مي شنوند؛ حداکثر این است که ما مي شنویم که این قافله دارد مي رود 
اما کجا مي رود معلوم نیست؛ عقل مي فهمد که نمي فهمد. بهترین و مُتقن  ترین 
دلیــل وحي و نبوّت را حکما اقامه کردند که ما حتماً پیامبر مي خواهیم.حرف 
سنایي این است که با بودِ وجود مبارك رسول گرامي)ص( در جهان کسي حق 

ندارد اسم عقل را ببرد.
بنابراین نقش عقلِ ما این اســت که ما بفهمیم که نمي فهمیم )یک( بفهمیم 
که راهنما مي خواهیم )دو( آن راهنما به ما گفته اســت که شما در مصاف با مرگ 
پیروزید و شــما مرگ را مي میرانید و شــما ابدي مي شوید، فکر کالاي ابد باشید، 
کالاي ابد را همه زمان ها مي شود تهیه کرد مخصوصاً در ماه مبارك رمضان؛ در هر 
سرزمیني مي شود تهیه کرد مخصوصاً در سرزمین وحي که انسان در آنجا مهمان 

ذات اقدس اله است.
 بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه درس 
اخلاق در دیدار با جمعی از دانشجویان و طلاب، قم؛ 92/4/13 

مرکز اطلاع رسانی اسرا 
ــــــــــــــــــــــــــــ

1. آل عمران، 185؛ انبیاء، 35؛ عنکبوت، 57.
2. المناقب، ج 2، ص 118.

3. عیون اخبار الرضا،ج 1، ص297.
4. دیوان سنایي، قصیده 5.

5. دیوان حافظ،  اشعار منتسب، شماره 11.
خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود.

رئیس مؤسسه امام خمینی)ره( با تأکید بر 
پایبند بودن انســان به لوازم ایمان گفت: برای 
رسیدن به ســعادت دنیا و آخرت باید با هوای 

نفس، حب دنیا و شیطان مبارزه کرد.
آیت الله محمدتقی مصباح یزدی رئیس مؤسســه 
آموزشــی و پژوهشی امام خمینی)ره( جمعه شب در 
جلسه درس اخلاق که در دفتر رهبر معظم انقلاب در 
قم برگزار شد، با بیان اینکه انسان ها گرایش فطری به 
خوب بــودن و انجام کار خوب دارند، گفت: این میل 
فطری حتی برای کســانی که اعتقــاد به خدا ندارند 

وجود دارد. آیت الله مصباح یزدی ابراز داشــت: گاهی 
برخی سیاستمداران و صاحب نظران به دلایلی متوسل 
می شــوند که خیلی قابل قبول نیست و بعضا کاملا با 
یکدیگر تضاد دارنــد، در این میان باید ملاکی وجود 
داشته باشد که انسان تشخیص دهد، گاهی اختلاف 
نظرها و سلیقه ها سبب اختلاف بین گروه ها و طبقات 

مردم شده و منشأ فساد در جامعه می شود.
وی عنوان کرد: در دوران بعد از انقلاب هر فصلی 
مســئله جدیدی وجود داشته که متصدیان اختلاف 
داشتند که گاهی یکدیگر را تخطئه می کردند که اگر 

ملاك قوی وجود داشــته باشد می توان راه درست را 
پیش گرفت، امروزه نیز وسائل تبلیغاتی افکار مختلفی 
به انسان القا می کند که بسیاری از آنها مغالطه است 
اما تشخیص آن کار هرکسی نیست. رئیس مؤسسه امام 
خمینی)ره( خاطرنشــان کرد: نظر اسلام برای ملاك 
خوبی کار این است که سبب سعادت حقیقی انسان 
شود و سعادت حقیقی انسان سعادت ابدی است، ملاك 
ارزش کاری است که انسان را به سعادت نزدیک کند و 
اگر کاری سبب دوری از سعادت شود مطلوب نیست.

وی اضافه کرد: کار ارزشــمند باید حسن فعلی و 

فاعلی داشته باشد، نیت انسان در کار ارزشمند باید قرب 
و اطاعات الهی باشــد و این در صورتی میسر می شود 
که انسان ایمان داشته باشد، روح کارهای ارزشمند و 

خوب ایمان به خداوند متعال است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه 
حب دنیا و شیطان موانع دیگر به سعادت رسیدن انسان 
هستند، اظهار داشت: شیطان دشمن آشکار انسان است 
و نباید از آن پیروی کرد اما انســان توجه ندارد، برای 
رسیدن به ســعادت دنیا و آخرت باید با هوای نفس، 

حب دنیا و شیطان مبارزه کرد.

آیت الله مصباح یزدی مطرح کرد

حب دنیا و پیروی از هوای نفس و شیطان بزرگترین موانع رسیدن انسان به سعادت ابدی

استاندار فارس گفت: سخنان مردم کازرون 
را شنیده بودیم اما حاضر نیستیم با افرادی که 
از منافقین و سلطنت طلبان گرا می گیرند مدارا 
کنیم زیرا آرامش و امنیت مــردم کازرون در 

اولویت است.
به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل تبادار صبح جمعه 
در جلسه شورای اداری فارس با اشاره به اتفاقات کازرون، 
گفت: 2 سال پیش موضوعی به وزارت کشور ارسال شده 
بود و زمانی که تجمعی در کازرون اتفاق افتاد اولین نفری 
که به منطقه رفت معاون سیاسی بود و خودم هم با امام 
جمعه صحبت کردم که حرف مردم کازرون را شنیدم.
تبادار تاکید کــرد: در تجمع های قبلی کمترین 
ماجراجویی از ســوی مردم کازرون صورت نگرفت و 
شــورای تامین نیز تلاش برای عدم ایجاد مسئله برای 

مردم داشت.
وی یادآور شد: موضوع اصلاحات در دستورکار بود و 
2 روز پیش تجمعی انجام شد که کاملا غیرقانونی بود و 

خود نخبگان و بزرگان کازرون نیز آن را بی معنا دانستند.
اســتاندار فارس افزود: درخواست های مردم در 
دستورکار بوده و اما موضوع افراد هنجارشکن از مردم 
جدا است و کسانی که از سلطنت طلبان و منافقین گرا 
می گیرند نیاز به مدارا ندارند و باید برای امنیت مردم 

نهایت تلاش را کرد.
تبادار تاکید کرد: گوش شنوا برای شنیدن سخن 
مردم داریم و احساس کردم کوتاهی در مباحث عمرانی 
و آبادی کازرون انجام شــده که دستور رفع مشکلات 

داده شده است.
وی در ادامــه ســخنان خود یادآور شــد: معاش 
کشــاورزی به دلیل خشکســالی به خطر افتاده و در 
کنار آن آســیب اجتماعی است که به طور حتم باید 

مورد نظر باشند.
 جانشین فرماندهی انتظامی استان فارس نیز گفت: 
اکنــون اوضاع کازرون به طور کامل زیر کنترل پلیس 

است و مشکل خاصی در این شهر وجود ندارد.

به گزارش ایرنا، سرهنگ علی ذوالقدری، در گفت و 
گو با خبرنگاران افزود: مطالبات مردم کازرون در مسیر 
قانونی خود با حمایت مســئولان استان دنبال خواهد 
شــد و پلیس مقتدرانه بــرای تامین امنیت مردم این 

شهر تلاش خواهد کرد. 
وی ادامه داد: موضوع افراد هنجارشکن و مخلان 
نظم و امنیت از حســاب مردم جدا است و کسانی که 
بخواهند از معاندان انقلاب خط بگیرند، پلیس در راستای 

قانون و قاطعانه با آنان برخورد خواهد کرد. 
ذوالقــدری افزود: به دنبال تجمعات اعتراض آمیز 
اخیر کازرون در بحث تقسیمات کشوری متاسفانه با 
هدایت معاندان و دشمنان انقلاب اسلامی و بدخواهان 
نظام به ویژه منافقان و ســلطنت طلبان برخی از افراد 
ســابقه دار از اطراف و اکناف تحریک شده و با ورود به 
شهر کازرون با هدف تخریب اموال عمومی به اغتشاش 
دامن زده و قصد خسارت به اموال عمومی را داشتند. 

وی ادامــه داد: نیــروی انتظامی بــرای مقابله با 

هنجارشــکنان و حفاظت از اموال عمومی، محرکان و 
لیدرهای اصلی این اغتشاشــات را دستگیر کرده که 

حدود 40 درصد از آنان دارای سابقه کیفری بودند. 
جانشین فرماندهی انتظامی استان فارس گفت: 
برخی از متهمان ساکن استان های اطراف و برخی 
نیز ساکن شهرستان های اطراف کازرون و اغلب نیز 
به ســلاح ســرد از قبیل قمه، دشنه، تبر و... مجهز 
بودند و گاهی نیز با سلاح ساچمه زنی قصد تعرض 
به ماموران را داشــتند که پلیس با هنجارشــکنان 

قاطعانه اقدام کرد. 
برخی از اهالی این شهر به آنچه طرح تقسیم کازرون 

نامیدند اعتراض کردند. 
این اعتراض ها که از چهارشنبه هفته گذشته آغاز 
شد کمابیش تا شنبه 29 اردیبهشت ادامه یافت اما در 

آنها مورد خاصی رخ نداده است. 
وزارت کشور اعلام کرده که طرح تقسیمات کشوری 
در مورد کازرون، مسکوت مانده و جنبه اجرایی ندارد.

استاندار فارس:

منافقین در حوادث كازرون نقش داشتند

اصلاح  بر ضرورت  کل کشــور  دادستان 
قوانین،ســاختار و تقویت عملکردها در حوزه 

قاچاق کالا و ارز تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی دادســتانی کل کشور، 
حجت الاسلام جعفر منتظری در دیدار اعضای هیئت 
تحقیق و تفحص قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق کالا 
و ارز ابعاد گسترده ای دارد و تمام قوا باید با شناخت 
دقیق از این ابعاد و با همت و اراده نسبت به کاهش 

این درد بزرگ اقدام کنند.
منتظــری با تاکید بر اینکه تحقیق و تفحص در 
مقوله قاچاق کالا و ارز باید کاملا مستند و بدون رنگ و 
بوی سیاسی انجام شود، یکی از آسیب های جدی این 
حوزه را عدم عزم جدی در مبارزه با پدیده قاچاق کالا 

در همه لایه ها عنوان کرد و افزود: تا زمانی که افرادی 
باشــند که از طریق قاچاق کالا و در مسیر مقابله با 
آن منافعی به آنها می رســد نباید انتظار موفقیت در 
مبارزه داشت و بر این اساس باید درتحقیق و تفحص 
موفق از این پدیده، ابتدا تابلو و تصویری شفاف از تمام 

ابعاد آن ترسیم شود.
وی تاکید کرد: یکی از مهم ترین مشــکلات در 
حوزه مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز به برخی قوانین 

برمی گردد که کارآمد نیست و باید اصلاح شود.
دادستان کل کشــور اهتمام و عملکرد جدی و 
منســجم ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز را خواستار 
شــد و گفت: اعضای محترم این ستاد و نمایندگان 
ســازمان ها و قوای مختلف در این ســتاد باید پا به 

رکاب باشند و با عزم و اراده بیشتری وارد میدان شوند.
منتظــری وجود متولیان مختلــف در مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز را یکی از موانع موفقیت در مبارزه 
با این پدیده دانســت و اظهار داشــت: بخش عمده 
رسیدگی به موضوع قاچاق کالا در سازمان تعزیرات 
اســت، بخشی از آن به قوه قضائیه مربوط است و در 
بخش اجرایی نیز سازمان بنادر و کشتیرانی،گمرك 
،مناطــق آزاد و...عهده دار وظایفی هســتند که این 

چندگانگی مشکل زا و آسیب زاست.
وی یکی دیگر از اشکالات جدی در روند مبارزه 
با پدیده قاچاق کالا و ارز را نبود تعریف جامع و مانع 
از قاچاق ســازمان یافته توصیــف کرد و گفت: نبود 
تعریف جامع و شفاف از قاچاق سازمان یافته قضات 

را گرفتار کرده است.
دادستان کل کشور یکی از بسترهای گسترش 
قاچاق کالا را مناطق آزاد اعلام کرد و افزود: متاسفانه 
مناطق آزاد بلیه ای برای قاچاق شــده و در کشور ما 
به جای آنکه به محلی برای صادرات تبدیل شــود، 
دریچه ای بزرگ و گشــاد بــرای ورود کالای قاچاق 

شده است.
منتظری با اشــاره به اینکه برخی نمایندگان به 
دنبال افزایش تعداد مناطق آزاد در کشــور هستند 

خواستار جلوگیری از این اقدام شد.
وی بر آمادگی دادســتانی کل و دادستان های 
عمومی و انقلاب سراســر کشور به منظور کمک به 

بهبود فرایند مبارزه با قاچاق کالا و ارز تاکید کرد.

دادستان کل کشور:

مناطق آزاد دریچه بزرگ ورود کالای قاچاق شده اند

نماینده خبرگان با بیان اینکه مســئولان 
در برابر  آمریکا ساده لوحی کردند، از مسئولان 
خواست که با برخی رفتارهای خود ملت ایران 
را تحقیر نکنند چرا که ســفره مردم با برجام 

بزرگ نخواهد شد.
حجت الاسلام و المسلمین علی اسلامی، نماینده 
قزویــن در مجلس خبرگان رهبــری در گفت و گو با 
خبرگزاری رسا با بیان اینکه انصافاً برجام ملت شریف 
ایران را به زحمت انداخته است، ابراز داشت: بسیاری از 
چالش های موجود در کشور حاصل فشار هایی است که 
مذاکرات هسته ای بر جامعه ایران تحمیل کرده است.

حجت الاسلام و المسلمین اسلامی با بیان اینکه 
سفره مردم با برجام بزرگ نخواهد شد، تصریح کرد:  
آن زمانی که آمریکا پای برجام ایســتاده بود کاری 
برای گشایش اقتصادی انجام نشد، امروزه که آمریکا 
از برجام خارج شــده است، چگونه می توانیم انتظار 
داشته باشیم که چیزی از برجام عاید مردم ما شود؟
وی عنــوان کرد: بی تردید روز بــه روز هر یک 
از طرف های برجام شــرایط جدیدی برای ادامه این 
قرارداد بین المللی مطرح خواهند کرد، از این رو اگر 
تدبیر درســتی در این راستا انجام نشود، عزت ملت 

شریف ایران پایمال خواهد شد.

نماینده مردم قزوین در مجلس خبرگان با تأکید 
بر اینکه امیدوارم مســئولان با کار های خود بیش از 
این ملت ایــران را تحقیر نکنند، گفت: بیانات رهبر 
معظــم انقلاب فصل الخطاب بــوده و راه صحیح را 
نشان می دهد، بنابراین بهتر است مسئولان در وقایع 
پیش رو از ایشان اطاعت کنند تا استقلال و عظمت 

ملت ایران از دست نرود.
وی بــا بیان اینکــه مســئولان در برابر آمریکا 
ســاده لوحی کردند، اظهار داشت:  آقایانی که امروزه 
اعلام می کنند که آمریکا بدعهدی کرده است، پیش 
از انجام مذاکرات هسته ای باید به اعمال گذشته این 

کشور مراجعه می کردند.
امام جمعه تاکستان افزود: مصدق نیز مانند برخی 
مسئولان امروز کشــور گمان می کرد آمریکا کبوتر 
صلح و منجی بشریت است، به همین علت در مقابل 
انگلیسی ها ایســتاد و خود را در اختیار آمریکا قرار 
داد اما آمریکایی ها با مکاری تمام از پشت به مصدق 
خنجر زدند و علیه دولت مردمی مصدق کودتا کردند.

وی ابراز داشت: کسانی که الفبای مسائل سیاسی 
را می دانند، از خصیصه بدعهدی آمریکا اطلاع دارند. 
واقعاً باید به حال مســئولانی کــه تاکنون آمریکا را 

نشناخته بودند تأسف خورد.

نماینده مردم قزوین در مجلس خبرگان:

سفره مردم با تکیه بر برجام بزرگ نخواهد شد

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس  با اشاره 
به طراحی خروج ارز توسط دوتابعیتی  ها گفت: 
اینها عمدتاً خارج از کشور جایگاه شغلی، مسکن 
و یا حساب بانکی دارند و خروج دلار از کشور 

برای آنها راحت بوده است.
ابوالفضل حسن بیگی با اشاره به خروج آمریکا از 
برجام و درباره پشت صحنه تحولات مربوط به توافق 
هسته ای، اظهار داشــت:  یکی از اقدامات ترامپ این 
بود که تلاش کرد تــا برخی اعراب منطقه را موظف 
کند  هر چقدر ارز در ایران خریداری می شــود، آنها با 
قیمت بالاتر بخرند و اجازه ندهند، این اعتبار در اختیار 
سازمان هایی قرار بگیرد که در گذشته، در جهت تأمین 

مایحتاج عمومی اقداماتی را انجام می دادند.
حسن بیگی گفت: کار سوم آمریکایی ها در ماه های 
گذشته این بوده اســت که برای خروج پول از ایران، 

تلاش کرده اند تا یک جنگ روانی در کشــور به وجود 
بیاورند که در نتیجه این جنگ روانی، عده ای تصمیم 
گرفتند هر چه پول نقد دارند، به دلار تبدیل کنند و به 

همین دلیل قیمت دلار به سرعت بالا رفت.
وی به اقدام برخی نفوذی های داخلی برای خرید 
دلار همزمــان با این اقدام آمریکایی ها اشــاره کرد و 
اظهار داشــت: این عده تلاش کردند تا ارز از کشــور 
خارج شــود که رقم آن هم بسیار بالا بوده و در طی 
40 ســال جمهوری اسلامی، مشابه این میزان خروج 
ارز که در سال 9۶ اتفاق افتاد، سابقه نداشته است. این 
افراد عمدتاً افراد دوتابعیتی بوده اند که خارج از کشور 
جایگاه شغلی، مسکن و یا حساب بانکی دارند و خروج 

دلار از کشور برای آنها راحت بوده است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی، در پاسخ به این سؤال که آیا 

این افراد مسئولیت دولتی هم دارند، تصریح کرد: این 
افراد در همه ســطوح اعم از بخش دولتی و خصوصی 

حضور دارند.
وی ادامــه داد: یکی از مأموریت های عربســتان 
ســعودی هم این بود که هر چقدر دلار در سطح بازار 
توزیع می شود، آن را مازاد بر خرید عمومی جمع کنند 
که این مسئله مورد اعتراف برخی صرافی هایی هم که 

اخیراً دستگیر شده اند، بوده است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه در گذشــته 
بخشی از درآمدهای ارزی ناشی از پتروشیمی ها بوده، 
خاطرنشان کرد: با توجه به واگذاری برخی پتروشیمی ها 
بــه افراد »خصولتی«، درآمد حاصــل از صادرات این 
محصولات پتروشیمی به خزانه واریز نشده و در یک 
الی دو ماه گذشــته، بخشی از این درآمد متأسفانه به 

بازار تزریق نشد و مشکلاتی ایجاد کرد.
وی گفت: اکثر کسانی که صدایشان در خصوص 
قیمت ارز بلند است، کسانی هستند که فرزندانشان 
در خارج از کشور حضور دارند و هیچ ضمانتی بابت 
آنها برای نظام جمهوری اسلامی نبوده است؛ فرزندان 
این افراد باید به داخل کشور بیایند و هیچ ارزی هم 
به آنها تعلق نمی گیرد؛ لذا این افراد که در دولت و 
مجلس و در جاهای مختلف حضور دارند، صدایشان 
بلند است و صاحب نفوذ هستند و لذا رفتار آنها بر 
قیمت ارز تأثیر گذاشــته است، چرا که در گذشته 
ارز 3500 تومــان خریداری می کردند و حالا با بالا 
رفتــن قیمت ارز، قدرت خرید آنها پایین می آید و 
می خواهند مانند دانشجویان بورسیه خارج که نیاز 
ضروری دارند، ارز با نرخ 4200 تومان بخرند و این 

قابل قبول نیست.

حسن بیگی:

مقدار ارزی كه مدیران دوتابعیتی از كشور خارج كردند 
طی  40 سال گذشته سابقه نداشته است

مرکز امــور حقوقــی بین المللی نهاد 
سرقت  اطلاعیه ای  در  ریاســت جمهوری 
اســناد و مدارک محرمانه این نهاد در لاهه 

را تکذیب کرد.
در این اطلاعیه تصریح شده است : در بامداد 
چهارشنبه بیست و ششم اردیبهشت 97 بخشی 
از ساختمان اجاری محل استقرار شعبه لاهه، مورد 

سرقت قرار گرفته و کمی بیش از یکصدهزار یورو 
که برای امور جاری شعبه مورد استفاده بوده، به 
سرقت رفته است اما سارق یا سارقان کار را ناتمام 
رها کرده و با به جاگذاشتن مقداری از وسایل خود 
و مقداری از وجوه سرقتی، محل را ترك کرده اند.

ایــن اطلاعیه می افزاید: مســئولان شــعبه 
بلافاصله پس از اطلاع ، مراتب را به پلیس گزارش 

کردند و ماموران پلیس هم در محل حضور یافتند و 
با بررسی تخصصی و فنی محل و آثار به جا مانده از 
سارقین، گزارش های لازم را تهیه نمودند و نتیجه 

را اعلام خواهند کرد.
در این اطلاعیه تاکید شــده است: همزمان 
سفارت جمهوری اســلامی ایران در لاهه نیز در 
جریان قرار گرفته و اقدامات لازم را انجام دادند و 

اوضاع تحت کنترل است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری 
این اطلاعیه می افزاید: به موجب بررسی هایی که 
تاکنون انجام شده بخش بایگانی و اسناد و مدارك 
شعبه و نیز رایانه های آن مورد سرقت و دستبرد 
قرار نگرفته است و اخباری که در بعضی سایت ها 

در این زمینه منتشر شده مطابق با واقع نیست.

تکذیب سرقت اسناد و مدارک محرمانه از دفتر حقوقی دولت ایران در لاهه

بقیه از صفحه 2
به گزارش فارس، وی افزود: »تحلیل من زمانی 
که ترامپ اعلام کرد که تحریم ها بار دیگر اعمال 
خواهد شد این بود که اروپایی ها تحمل خواهند 
کرد. راه دیگری پیش روی اروپایی ها نیست. آمریکا 
ستون فقرات اروپا در امور دفاعی سازمان ناتو است. 
آمریکا بازار نخســت آلمان و سومین بازار فرانسه 
محسوب می شود. هیچ بانک اروپایی نمی تواند بدون 

دسترسی به منطقه دلار باقی بماند.«
 تغییر آرایش تحریم های آمریکا

در ســال 199۶، بعد از اجرایی شدن »قانون 
تحریم های ایران و لیبی«، تهدید اروپایی ها به فعال 
کردن »مقررات بازدارنده« و شکایت از آمریکا به 
سازمان تجارت جهانی عقب نشینی آمریکایی ها را 
در پی داشت و شرکت های اروپایی اجازه پیدا کردند 
برای یک دهه تحریم های آمریکا را نادیده بگیرند.
با وجود این، در حال حاضر آرایش تحریم های 
آمریکا و میزان نفوذ نظام مالی این کشور به نحوی 
تغییر کرده که مقررات بازدارنده اثری غیر از یک 
بیانیه سیاسی و ابزاری برای هشداردهی نخواهند 

داشت. 
ســال 199۶، قوانین کنگره آمریکا به نحوی 
تنظیم شده بود که رئیس جمهور این کشور را به 
اعِمال تحریم هایی عمدتاً خفیف علیه شرکت هایی 
که با ایران تجارت می کردند، ملزم می کرد.  اما آن 
تحریم ها به قدری خفیف بودند که هر شــرکت 
خارجی به راحتی می توانست آن را در برابر مزایای 

تجارت با ایران نادیده بگیرد.
این معادله، اما در سال 2010 تغییر کرد: در 
آن ســال، کنگره قانونی را به تصویب رساند که 
بزرگ ترین نقطه قوت آمریکا، یعنی سیطره این 
کشور بر مبادلات مالی دنیا را به عنوان اهرم فشار 

علیه تجارت با ایران به کار می گرفت.
در »قانون جامع تحریم ها، پاسخگویی و عدم 
سرمایه گذاری ایران 2010« کنگره آمریکا برای 
اولین بار مقرراتی برای مجازات طرف  های ثالثی در 
نظر می گرفت که با نهادهای مالی تحت تریم ایران 
مراوده می کردند. این قانون اعلام می کرد هر بانک 
خارجی که روابط کارگزار بانکی خود با یک بانک 
تحریم شده ایرانی را حفظ کند، روابط بانکی خود 

با ایالات متحده را در معرض خطر قرار می دهد.
ایــالات متحده، در ســال 2011 دامنه این 
ممنوعیت ها را به مبادلات با بانک مرکزی ایران و 
در ســال 2012 به مجموعه وسیعی از بخش ها و 

فعالیت های اقتصاد ایران گسترش داد. 
مقررات مسدودســاز اروپا شــاید بتوانند از 
شــرکت ها در برابر جریمه های آمریکا جلوگیری 
کنند، اما توانی برای محافظت از بانک های اروپایی 
در برابر امکان قطع دسترسی به نظام مالی آمریکا 
نخواهد داشت. بنابراین، به نظر می رسد این بار برای 
اروپایی ها این مضرات نادیده گرفتن تحریم های 
آمریکا است که پررنگ تر و زنده تر از مزایای تجارت 

با ایران به چشم می آیند.
خروج شرکت های اروپایی

بیانیه هایی پی در پی شــرکت ها و بانک های 
اروپایی در روز جمعه برای تعلیق فعالیت هایشان 
در ایران که ساعاتی بعد از اعلام فعال شدن مقررات 
بازدارنده ای صادر می شدند را شاید بتوان نخستین 
نشانه های جدی نگرفتن مقررات بازدارنده از سوی 

شرکت ها در نظر گرفت.

روز جمعه، شرکت فرانسوی »اینژی«، »دی زی 
و  شرکت »پی جی نیگ« لهستان  بانک« آلمان 
اعــلام کردند فعالیت های خود در ایران را تعلیق 
خواهند کرد. قبل تر از آن، شرکت نفتی »توتال« 
فرانســه هم گفت در صورتی که نتواند از آمریکا 
معافیت تحریمی دریافت کند، از پروژه توسعه فاز 
11 میدان گازی پارس جنوبی کناره گیری می کند. 
شرکت های بزرگ دیگر مانند زیمنس، پژو و ایرباس 

هم بیانیه های مشابهی صادر کرده اند.  
با آنکه ممکن است دولت های اروپایی در آینده 
تلاش کنند فعال کردن مقررات بازدارنده تحریمی 
را به عنوان گام عملی یا تضمین قطعی از ســوی 
خودشان برای حفظ »برجام« و عمل به تعهداتشان 
برای تأمین منافع ایران معرفی کنند، شواهد امر 
نشان می دهد این استدلال با تردیدهای جدی رو 
به رو است. این را رفتار اخیر شرکت ها و بانک های 
اروپایی نشان می دهد. در ماه های پیش رو هم رفتار 
همین شرکت ها و بانک ها و دستاوردهای ایران از 
محل مبادلات با آنها است که ملاك قضاوت خواهد 

بود، نه بیانیه های دولت های اروپایی.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

»مقررات بازدارنده« اروپا كلاه گشاد دیگری برای ایران


